
بازهمسیمپسونها
همزمان رأی شــماری در آمریکا، انتشــار یک 
قســمت از کارتون سیمپســون ها بار دیگر در 
فضای مجازی خبرساز شد. تصاویر منتشر شده 
دقیقاً نقشه های انتخاباتی ایالات متحده را نشان 
می داد که این روزها در اخبار انتخابات آن را زیاد 
دیده اید. ســیدعلی موسوی، نویسنده در توییتر 
نوشت: »در شبکه های اجتماعی کلیپی از کارتون 
سیمپسون ها در حال انتشار است که طبق معمول ادعا می شود این کارتون انتخابات 
۲۰۲۰ آمریکا را دقیقاً پیش بینی کرده! تاریخ ساخت این اپیزود مربوط به پس از 

انتخابات ۲۰۱۲ آمریکاست که دقیقاً همان نقشه را در کلیپ مشاهده می کنید«.

تفاوتهمینقدراست
کبری آســوپار، فعال رســانه ای درباره نتیجه 
انتخابات آمریکا در کانال تلگرامی خود نوشت: 
»رئیس جمهوری که دستورِ اجرایی شدنِ فرمان 
ترور ســردار سلیمانی را داد، از کاخ سفید رفت 
و اویی کــه ترور حاج قاســم را اجرای عدالت 
نامید، رئیس جمهور شد. تفاوت جمهوری خواه 
و دموکرات همین قدر است؛ یکی می کُشد، آن 
دیگری تحسین می کند! در هر دو دولتِ دموکرات و جمهوری خواه، سردار ایرانی 
در لیست ترور آمریکا بود. دوست داشتم ترامپ ببازد که خواری ببیند، اما ذوقی از 
جایگزینی قاتل لمپن با قاتل شیک ندارم. اشتباه نکنید؛ شکست انتخاباتی ترامپ 

که هیچ، حتی ترور او تاوان خون سردار ما نیست...«.

دارمگریهمیکنم
خیلی از بازیگران و هنرمندان هالیوود از همان 
آغاز با »ترامپ« و رفتارش مشکل داشتند و از 
او انتقاد می کردند. حالا با نتایج فعلی انتخابات 
آمریکا و همزمان با اســتقبال رأی دهندگان به 
بایدن، هالیوودی ها نیز در شبکه های اجتماعی 
از این امر اســتقبال کردند. در حالی که نتیجه 
آرای الکترال در پنســیلوانیا بایدن را به عنوان 
چهل  و ششــمین رئیس جمهور راهی کاخ سفید کرد، اندکی پس از انتشار این 
خبر، توییت های چهره های مشهور صنعت سینما در شبکه های اجتماعی پیچید. 
الیزابت بنکس، بازیگر و کارگردان نوشت: »خیلی خیلی خیلی احساس آرامش 
می کنم. تبریک به جو بایدن.. .از فکر اینکه کاملا هریس معاون رئیس جمهوری 

است دارم گریه می کنم...«.

منزویترازپیش
کانال تلگرامی »مطالعات پژواک خرد معاصر« از 
قول »فارین پالیسی« نوشت: »ولیعهد سعودی 
نگران است پیروزی بایدن به گسترش نفوذ ایران 
در منطقه منجر شــود... بن سلمان با اضطراب 
در کاخ خود منتظر تعیین رئیس جمهور بعدی 
آمریکاســت. او هنگامی که بــه طور ضمنی با 
تصمیم شــیخ محمد بن زاید، همتای اماراتی 
خود، برای امضای توافق صلح با اسرائیل موافقت کرد، در واقع روی انتخاب مجدد 
دونالد ترامپ حساب کرده بود. حالا اگر جو بایدن پیروز شود، عربستان سعودی 
منزوی تر از پیش خواهد شد... البته اینکه این ماجرا تغییری در سیاست آمریکا 
در قبال عربستان سعودی ایجاد می کند یا خیر، سؤال بزرگ پیش روی ماست«.

محمدتربتزادهاگر قرار باشد کمی اصولی تر به ماجرا 
نگاه کنیم، باید گفت طبق دیدگاه های جامعه شــناختی، 
»مهاجرت« از پایان جنگ جهانی دوم به عنوان یک پدیده 
جهانی ظهور پیدا کرد. هرچند تا یک قرن پیش، سفر به 
کشوری بیگانه و ساکن شدن در آن امری غیرعادی و حتی 
غیرعقلانی به حســاب می آمد اما در دنیای امروز مرزها 
درنوردیده شــده و سالانه میلیون ها نفر بار و بندیلشان را 
بسته و بنا به دلایل مختلف راهی کشوری دیگر می شوند 
تا زندگی جدیدی را در آنجــا آغاز کنند. معمولاً افرادی 
دســت به مهاجرت می زنند که درست یا غلط احساس 
می کنند در نقطه دیگری از کره زمین می توانند موفق تر 
باشند. تا همین چند صباح پیش عمده مهاجران قانونی 
را نخبه ها و تکنسین های حرفه ای در رشته های مختلف 
تشکیل می دادند. اما این روزها تعداد مهاجران سرگردانی 
که نمی دانند قرار اســت با زندگی خودشان چه کنند، از 
تعداد نخبه ها پیشی گرفته است. هرچند این روزها جهان 
با معضلی به نام مهاجر غیرقانونی روبه رو است و مهاجرانی 
که هیچ تخصص و ســرمایه ای ندارند، سربار کشورهای 
پیشرفته شده اند، در این میان کشورمان با پدیده ای عجیب 
به نام »مهاجرت سلبریتی ها« روبه رو است. سلبریتی هایی 
که اغلبشــان شــهرت بادآورده ای برای خودشان دست 
و پا کرده اند و حالا با ســودای پولدار شــدن از روش های 
غیرمتعارف راهی کشورهای نه چندان پیشرفته ای مانند 

ترکیه و امارات می شوند.

پشیمانمیشوند#
پدیده مهاجرت هنرمندان از گذشــته وجود داشته است. 
خواننده های زیرزمینی در صدر لیست مهاجرت قرار دارند. 
افرادی که به دلایلی موفــق به گرفتن مجوزهای لازم از 
نهادهای قانونی نشــده اند و تصمیم گرفته اند به کشوری 
دیگر مهاجرت کرده و آنجا به فعالیت هنری خودشــان 
ادامه دهند. برخی هایشان در مدت زمانی کوتاه به دست 
فراموشی سپرده شدند و برخی هایشان هم توانسته اند در 
آن ور آب برای خودشان اسم و رسمی دست و پا کنند. اما 
این موضوع را نباید با پدیده مهاجرت سلبریتی ها که چند 
سالی است در کشورمان باب شده اشتباه بگیریم. »محسن 
افشانی«، »تتلو«، »شهره لرستانی«، »محسن مسلمان« 
و به تازگی »مهراد جم« و »ریحانه پارسا« سلبریتی هایی 
بودند که در این سال ها پل های پشت سرشان را شکسته 
و قید فعالیت حرفه ای خودشان را زدند. این افراد تصمیم 
گرفتند به جــای تلاش برای فعالیت در زمینه تخصصی 
خودشان، همه چیز را زیر پا بگذارند و به یکی از کشورهای 

همسایه مانند امارات، ترکیه و گرجستان مهاجرت کنند. 
خیلی هایشان آنجا ماندگار شدند اما برخی ها مانند شهره 
لرستانی هم خیلی زود پشیمان شده و به کشور برگشتند.

وسوسهسایتهایشرطبندی#
این دســته از مهاجران چند تفــاوت کلیدی با مهاجران 
معمولی دارند. اول آنکه عمده مهاجران قانونی، افرادی با 
تخصص و ســواد بالا هستند که برای طی کردن پله ها ی 

ترقی تصمیم به مهاجرت موقت یا دائم می گیرند. دوم آنکه 
مهاجران قانونی معمولاً به کشورهای توسعه یافته ای سفر 
می کنند که فرصت های تحصیلی و شغلی مناسبی دارند. 
ســوم آنکه این افراد از ابتدا برای مهاجرتشان برنامه ریزی 

می کنند. 
ســلبریتی نماهای مهاجر اما بدون آنکه تخصصی داشته 
باشند دست به مهاجرت می زنند. آن ها به هیچ وجه راهی 
کشورهای توسعه یافته نمی شوند چون می دانند آنجا هم 
مثل کشــور خودشان کسی برایشان ارزشی قائل نیست. 
ضمــن آنکه این افراد هیچ برنامه مشــخصی برای آینده 
ندارند و در ابتدای راه با وسوســه شبکه های آن طرف آبی 
یا سایت های شــرط بندی راهی کشورهایی نظیر ترکیه 
می شوند. دقیقاً به همین خاطر هم هست که خیلی هایشان 
به زودی پشیمان شده و به کشور بازمی گردند. اما پرسش 
اینجاست که این سلبریتی نماها چطور بدون داشتن هیچ 

تخصصی، پول های نجومی پارو می کنند؟

ازبازیدر»پدر«تاکشفحجاب#
اصل بر »زرد« بودن است! این روزها فضای مجازی ثابت 
کرده مردم عاشق محتوای زرد هستند. دقیقاً همان طور 
که در دهه 8۰ انبوهی از مجلات زرد ســعی می کردند 
با پرداختن به زندگی خصوصی سلبریتی ها و همچنین 
روابــط آن ها با یکدیگر، مخاطب را راضی نگه دارند، این 
روزها خود ســلبریتی ها با لوده بــازی در فضای مجازی 
و حاشیه ســازی های پی در پی ســعی دارند خودشان 
را در کانــون توجه نگه دارند. آن هــا به خوبی می دانند 
اظهارنظرهای حاشیه ســاز تا چه اندازه می تواند آن ها را 
نقل محافل مجازی و رســانه ای کنــد. به همین خاطر 
است که هر زمان از حواشی دور می شوند با انجام عملی 
غیرمتعارف دوباره به صدر اخبار برمی گردند. جدیدترین 
نمونه اش »ریحانه پارســا« بازیگــری که با بازی در یک 
ســریال به شهرت رســید، با تیپ های جنجالی و رفتار 
عجیب و غریب خودش را ســوژه رسانه ها کرد، با ایجاد 
یک رابطه پرســروصدا با شخصی که ۲۰ سال از خودش 
بزرگ تر بود تبدیل به یکی از ترندهای فضای مجازی شد 
و حالا با پیش کشیدن داستان مهاجرت و کشف حجاب 
سعی می کند همچنان خودش را در صدر سوژه های داغ 

مجازی نگه دارد.

یکفیلمافشاگرانهعلیهسینمایایران#
ریحانه پارسا بلافاصله پس از خروج، وارد فضای سیاسی کاری 
شد؛ از علینژاد تقاضای مصاحبه و در این گفت وگو تأکید کرد 
پس از کمپین ضد حجاب علینژاد چندین بار تلاش کرده در 
خیابان و مترو بی حجاب باشد. درباره زندگی اش با کوشکی 
نیــز تأکید کرد ازدواجی صورت نگرفته و این دو فقط با هم 
همخانه بوده اند. او همچنین تصریح کرد به ایران برنمی گردد!

پارســا به سرعت پل های پشت ســرش را خراب کرد و در 
جدیدترین مصاحبه خود با رسانه رادیو فردا مدعی شد پس 
از انتشار تصاویر متفاوتش با سریال پدر، به نهاد های امنیتی 
احضار و آنجا با برخورد های روانی و فیزیکی روبه رو شده بود! 
او در ادامه هم مدعی شده در جریان این احضار متوجه شده 

تلفنش شنود شده است!
او پــس از همه این ها تصویری نیمه عریــان از خودش در 
اینستاگرام به اشتراک گذاشت تا بیشتر از پیش وارد حاشیه 
شود. در عجیب ترین مورد اما او ادعا کرده مهاجرتش ربطی 
به سایت های شرط بندی و لوده بازی های اینستاگرامی ندارد 
و تنها با هدف ساخت فیلمی علیه سینمای ایران مهاجرت 
کرده است! او مدعی شده با یک شرکت فیلم سازی فرانسوی 
قرارداد بســته تا فیلمی افشــاگرانه را درباره سینمای ایران 

کارگردانی کند.

جنسمهاجرتهایجدید،متفاوتاست#
در پایان باید گفت اگرچه در همه این ســال ها چهره های 
هنری زیــادی از جامعه ایران مهاجرت کرده اند اما عمده  
آن ها به دلیل نبود پیشــنهاد کاری یــا فعالیت مافیای 
موسیقی، بازیگری و تلویزیون، قید حضور در ایران را زده اند. 
موضوعی که بارها نقل محافل هنری شــده و مسئولان 
قول رســیدگی به آن را داده اند. حــالا اما موضوع، دیگر 
مهاجرت کاری و هدفمند نیســت. جنس مهاجرت های 
اخیر متفاوت است، بیشتر افرادی که مهاجرت می کنند 
با اســتفاده از ظرفیت فضای مجازی زندگی لوکسی را به 
نمایش می گذارند و با تبلیغ سایت های شرط بندی گویا 
قصد دیگری در سر می پرورانند. موضوعی که اغلب هم در 
میان هنرمندان جوان دیده می شود. هنرمندانی که لابد 
حال و حوصله طی کردن پله های ترقی را ندارند و ترجیح 
می دهند چند صباحی را با خودنمایی در اینستاگرام و پول 

پارو کردن از رفتارهای نامتعارفشان خوش باشند!  

سوسکمورچهاییامورچهسوسکی؟

قدسزندگی:خبراول/ اینکه بشــر در یک فعالیت علمی از طبیعت و یا 
جانداران دیگر الهام بگیرد، خبر تازه ای نیست. چه انسان های اهل فکر عصر 
حجر و چه دانشمندان و پژوهشگران امروزی، همیشه دنبال این بوده اند که 
با نگاه کردن از روی دســت طبیعت و حیوانات مختلف، مشکلاتشان را حل 
کنند. آن ها مثل من و شما نیستند که با دیدن یک سوسک در محل کار یا 
خانه، فقط به فکر پیدا کردن لنگه دمپایی باشند. خبرگزاری ها دیروز نوشتند: 
»محققان دانشگاه تسوکوبا موفق به ساخت سوسک های روباتیک شده اند که 
می توانند کارهای متنوعی انجام دهند و به نقاطی بروند که از دست روبات های 
دیگر برنمی آید«. محققان این دانشــگاه به جای پیــدا کردن دمپایی برای 
کوبیدن روی ملاج سوســک ها، پس از مدت ها که این حشره ها و حرکات و 
توانایی هایشان را زیر نظر گرفته اند، روبات هایی ساخته که می توانند کارهای 
متنوعی انجام دهند، از هل دادن و حرکت دادن اشــیا و جمع آوری زباله های 
کوچک در گوشه و کنارها گرفته تا نقاشی کردن و نوشتن چیزها روی کاغذ 
با یک مداد! ضمن اینکه آن ها با کمک یک الگوریتم دوســتانه کاری کرده اند 
که این سوســک های روباتیک در مواقع لزوم به هم کمک کنند. نکته جالب 
خبر این است که این الگوریتم دوستانه را نه از رفتار سوسک ها بلکه با مطالعه 
روی مورچه ها طراحی و اجرا کرده اند جوری که الان شما نمی دانید این روبات 

اخلاق و رفتارش به مورچه ها رفته یا سوسک ها؟
خبردوم/در کشــاورزی و باغداری و خیلــی از فعالیت های دیگر، یکی از 
انتقادهایی که به خودمان داریم این اســت که معمــولاً در مراحل مختلف 
کشــاورزی کمتر از دستاوردها و روش های علمی اســتفاده می کنیم. حالا 
پژوهشــگاه بیوتکنولوژی کشــاورزی ایران ســراغ نخلداران و کشــاورزان 
سیستان و بلوچســتان رفته تا دانش فنی تکثیر انبوه خرمای »مجول« که 
مشتری پسند ترین و سودآورترین خرمای جهان است را به آن ها انتقال دهد. 
البته این روش تکثیرکه به »جنین زایی غیرجنســی« معروف است، در قالب 
طرحی با حضور پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی، اتحادیه شرکت های تعاونی 
تولید روستایی، سازمان جهاد کشاورزی و مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی 
و منابع طبیعی آموزش داده می شــود. با این طرح می شود به بالا بردن سهم 
ایران در بازارهای بین المللی و ارزآوری بیشــتر این محصول فکر کرد و طعم 
شیرین استفاده از فناوری ها و روش های علمی را به خرمای ایرانی اضافه کرد.

خبرسوم/ توی این اوضاع کرونایی، حتی تصورش هم دلگرم کننده است. 
یعنی فکر کنید صبح موقع بیرون رفتن از خانه، دارویی را در بینی تان اسپری 
می کنید و تا ۲4 ساعت از ابتلا به کرونا در امانید. این ادعای محققان دانشگاه 
کلمبیاست و می گویند مراحل اولیه آزمایش موفقیت آمیز بوده است. حالا هول 
نشوید که از فردا در بازار دنبال اسپری ضدکرونا بگردید! دانشمندان می گویند 
آزمایش های اولیه روی موش آزمایشگاهی و همچنین یک نمونه سه بعدی 
ساخته شده از ریه های انسان انجام شده و جواب داده است. آن ها دارند تلاش 
می کنند پس از آزمایش های بالینی دیگر، سریع تر این اسپری را در مقیاس 

وسیع و انبوه روانه بازار کنند... پس تا آن موقع از ماسک فراموش نکنید.

 مجازآباد
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کتابی برای دوستداران شعر موزون 

نمیشودغورنکرد

رقیهتوسلی:باران می زند. توی اتوبانم. تلفنم زنگ می خورد، برنمی دارم. اصولاً 
حین رانندگی جواب نمی دهم. 

پیامک می آید کار واجب دارم. می روم کنار جاده. شماره را می گیرم، اشِغال است. 
چشمم می افتد به بیلبوردی که چندمتری اش پارک کرده ام. نوشته اش را بی صدا و 

باصدا می خوانم. نمی شود غور نکرد.
 موبایل دوباره روشــن می شود. »آفرینش« است. بی مقدمه و سلام و احوالپرسی 
می گوید: به خاطر اینکه فازت عمه ای نیست، مدل خاله ای ازت متشکرم. نشده پای 

حرفای خنزرپنزری ام کم بیاری و بابت رو مُخ نبودنت.
مجری رادیو داشت می گفت همین الان زنگ بزنین به اونی که دربست مخلصشین. 

فردا شاید تاسمون شیش نیاره.
خوشــم می آید. مثل شعبده بازهاســت دخترِ برادرم. هردفعه افسونی دارد که از 

کلاهش بیرون بکشد و آدم را شگفت زده کند.
نمی دانم از شادی وافر است یا چی... که چشم از علف های خیس زیر پایم برنمی دارم 

و هر چه بیشتر به حاشیه جاده زُل می زنم برایم سحرانگیزتر می شوند.
شماره آقای همسر را می گیرم. پیام می دهد جلسه ام.

می روم ســروقت حروف الفبای فارســی و تایپ می کنم. باید کلمات را تبدیل به 
جملات کنم. نمی شود و نباید زنجیره مثبت مجری رادیو به آفرینش و آفرینش به 

من، همین جا قطع شود. اجازه نمی دهم.
می نویسم؛ ممنونم که دور خواب قیلوله را قلم گرفتی، هی قایمکی توی اینترنت 
فیلم و کتاب تازه برایم سرچ می کنی، می روی پای سینک و ظرف های نوبت من 
را هم گردن می گیری و با اینکه عاشق نون سنگکی باز با تافتون برمی گردی خانه. 
به ساعت ماشین حواسم هست. بده بستانِ مهربانی، ۱۰ دقیقه هم وقت نمی برد. به 
پاییز هم نگاه می کنم که بالاخره خودی نشان داد و ابرهایش را فرستاد وسط میدان. 
جمله بیلبورد را دوباره زمزمه می کنم با خودم و راه می افتم؛ »حسب حالی ننوشتیم 
و شــد ایامی چند«. اتوبان از ماشین های رنگارنگ پرُ است. قصه اما اینجاست که 

نمی دانم چند نفر از سرنشینان، امروز به مصلحتِ دوست داشتن رفتار کرده اند؟
یککلام:عمه ها جواهرند.
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زنگخطردرسازمانلیگبهصدادرآمد

 قراردادها 
زیر ذره بین ضابطان قضایی

دگردیسیتیمملیآغازشدهاست؟

 تلنگر جدی اسکوچیچ 
به لژیونرها و قدیمی ها

واکنشمطهریبهلیستتیمملی

 آن قدر گل می زنم 
تا اسکوچیچ قانع شود
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ورزش: اردوی تیم ملی فوتبال کشورمان در حالی آغاز 
شد که برنامه ســفر تیم ملی با توجه به شرایط پروازی 
تغییر کرد و ملی پوشان به جای روز سه شنبه امروز تهران 

را به مقصد سارایوو ترک خواهند کرد. 
با توجه به حضور تیم ملی در بوســنی برای انجام بازی 
دوستانه، لژیونرهای اروپایی در ســارایوو به اردوی تیم 
ملی اضافه خواهند شد. لژیونرهای آسیایی نیز وارد تهران 

شده اند تا تیم ملی را در سفر به بوسنی همراهی کنند.

آلارم اسکوچیچ #
نکتــه جالب توجه در اردو برای بــازی با ازبک و اکنون 
برای بازی با بوســنی عدم دعوت از لژیونرهایی است که 
در ترکیب تیم های خود جایی ندارند و یا کمتر به میدان 
رفته اند؛ این نشان می دهد شــرایط فعلی بازیکن برای 
دعوت از او برای کادر فنی تیم ملی مهم است و به نوعی 
می شود گفت اســکوچیچ آلارم مهمی به لژیونرها داده 
است؛ اینکه باید بازی کنید تا به اردوی تیم ملی دعوت 
شوید. البته که این به سود لژیونرهاست. بعضی وقت ها 
آن ها به هر بهانه ای به تیم ملی دعوت می شــدند؛ چون 
لژیونر هســتند، اما از این پس در صورتی شرایط حضور 
در اردوی تیــم ملی را پیدا خواهند کرد که در بازی های 

باشگاهی حضور تأثیر گذاری داشته باشند.

آزمون و مشکل بدنی#
شــاید مهم ترین غیبت ها مربوط به خط حمله و مهدی 
طارمی و ســردار آزمون باشــد؛ دو بازیکنی که در بازی 
دوستانه مقابل ازبکستان از سوی اسکوچیچ دعوت شده 
بودند. غیبت نفراتی همچــون علیرضا بیرانوند، علیرضا 
جهانبخش و مهدی ترابی به دلیل مصدومیت یا کم بازی 
کردن در باشگاه های خود قابل پیش بینی بود، اما در مورد 
ســردار آزمون و مهدی طارمی تا حدودی فرق می کند. 
هرچند سردار آزمون هم به دلیل مشکلات جسمانی که 
برایش پیش آمده بود، در چند مســابقه اخیر به میدان 
نرفت اما سایت این باشگاه روسی هفته گذشته خبر داده 
بود که سردار آزمون به تیم ملی ایران دعوت خواهد شد.

طارمی و پورتو#
عدم دعوت از مهدی طارمی هم تا حدودی غیرمنتظره 
بود و شاید بتوان منشــأ آن را به تفکرات سرمربی تیم 
پورتو ارتباط داد. طارمی که این فصل به تیم مطرح پورتو 
پرتغال منتقل شده هنوز نتوانسته در ترکیب اصلی این 

تیــم به میدان برود و اغلب بــه عنوان بازیکن تعویضی 
برای تیمش در دقایق پایانی بازی کرده است.»ســرجیو 
کنسیسائو« ســرمربی تیم پورتو در یکی از نشست های 
خبری خود درباره دلیل کم بازی کردن طارمی بر غیبت 
۱۵ روزه او در تمرینات پورتو به خاطر حضور در اردوی 
تیــم ملی ایران تأکید کرده بود و اینکه مدت زیادی این 

مهاجم ایرانی را در اختیار نداشته است.
طارمی عزم خود را بــرای قرار گرفتن در ترکیب اصلی 
پورتــو جزم کرده و می خواهد هر طور شــده خود را به 
کنسیسائو تحمیل کند. ظاهراً یکی از عوامل اصلی عدم 

حضور این بازیکن در اردوی تیم ملی همین موضوع بوده 
است تا بتواند بیشتر در تمرینات پورتو حضور داشته باشد.
اسکوچیچ سرمربی تیم ملی ایران در مصاحبه روز شنبه 
خود اعلام کرده بود که قصد استفاده از بازیکنانی چون 
طارمی را داشته است اما به دلایل مختلف این اتفاق رخ 
نداد. این موضوعی است که نیاز به شفاف سازی بیشتر از 

سوی فدراسیون و تیم ملی ایران دارد.

چشم بستن بر قدیمی ها#
همچنین اســکوچیچ یک بار دیگر چشم خود را روی 

نام بازیکنان باســابقه ای مانند مسعود شجاعی، اشکان 
دژاگه، امید ابراهیمی، وریا غفوری، رامین رضاییان و... 
بســت. به نوعی این سرمربی کروات که دو سال دیگر 
جام جهانی ۲۰۲۲ را پیش روی خود خواهد داشت، از 
الان تغییرات در تیمش را کلید زده و خیلی از بازیکنان 
بالای ۳۰ سال را که باعث افزایش میانگین سنی تیم او 
می شوند، کنار گذاشته و روی به جوان جویا نام آورده 

است.
اسکوچیچ در بازی با ازبکستان نشان داد که این بازیکنان 
یعنی وحید امیری، شجاع خلیل زاده و احسان حاج صفی 
که وارد دهه چهارم زندگی خود شــدند، جزو برنامه های 
اصلی این مربی هستند و شاید خداحافظی با این بازیکنان 

را برای بعد از جام جهانی موکول کرده است.

حریف سرسخت#
دراگان اسکوچیچ در آســتانه اردوی آبان ماه تیم ملی و 
دیدار دوستانه مقابل بوسنی و هرزگوین عنوان کرد: تیم 
ملی همیشه برای محک های مناسب آماده است و حتی 
در روزهای سخت و دشوار شیوع ویروس کرونا هم کارمان 
را متوقف نمی کنیم. در اردوی آبان و متعاقب اردوی ماه 
گذشته به دنبال حریف سرسختی بودیم که بتواند به ما 

کمک کند.
او ادامه داد: همیشــه به دنبال بازی هستیم که پاسخ 
خوبی به نیازهایمان بدهد و قصد نداریم با مسابقه ای 
که کمکی به تیم ملی نمی کنــد، وقت  را تلف کنیم. 
برگزاری دیدار با بوســنی قطعاً در این مسیر طراحی 
شد و من از این بابت خوشحال هستم. تأکید می کنم 
بازی بسیار مهمی در برابر بوسنی داریم و تمرکز کادر 
فنی و بازیکنان تیم به شــکل کامــل بر این موضوع 
اســتوار خواهد بود که از این کمپ و این مسابقه مهم 

نهایت بهره را ببریم.
تیم ملی فوتبال کشورمان روز پنجشنبه، ۲۲ آبان ماه در 
سارایوو در دیداری دوستانه به مصاف بوسنی و هرزگوین 
خواهد رفت. این دیدار از ساعت ۲۰:۳۰ آغاز خواهد شد.

دعوت از دو بازیکن جدید به اردوی تیم ملی#
به گزارش ســایت رسمی فدراســیون فوتبال، در پی 
مثبت اعلام شدن تست کرونا مجتبی نجاریان و ساسان 
انصاری و براساس اعلام کادر فنی مهدی شیری و علی 
کریمی برای دیدار مقابل بوســنی و هرزگوین به اردو 

دعوت شدند.

دگردیسی تیم ملی آغاز شده است؟

تلنگر جدی اسکوچیچ به لژیونرها و قدیمی ها

توخل: خبرنگاران برای بازیکنانم احترام قائل نیستند
ورزش: سرمربی پاریس سن ژرمن پس از پیروزی قاطع شاگردانش در هفته دهم 
لوشامپیونه پاســخ منتقدانش را داد. توماس توخل می گوید: »شما خبرنگاران 
برای کارهایی که بازیکنان و تیم ما تا الان انجام داده احترام قائل نیستید و این 
مرا بســیار ناراحت می کند. من اما از تیمم بســیار راضی ام و به عملکردی که از 
آن ها دیدم افتخار می کنم. شاید نتیجه این بازی بهتر از نتیجه بازی چهارشنبه 
هفته گذشته )شکست ۲ بر یک در خانه لایپزیگ در هفته سوم مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان اروپا( بوده باشد اما من همچنان معتقدم که عملکرد مان در بازی 

قبلی  بهتر بود.

بن بست مذاکرات میلان و چالهان اوغلو
ورزش:  باشگاه میلان به دنبال تمدید قرارداد هاکان چالهان اوغلو است اما به نظر 
می رســد گره در مذاکرات طرفین افتاده است. بر اساس گزارش روزنامه ایتالیایی 
»کوریره دلا سِــرا«، مدیر برنامه های این هافبک ترکیه ای، او را به چندین باشگاه 
بزرگ اروپایی پیشنهاد داده اســت. منچستریونایتد یکی از مشتریان پروپا قرص 
چالهان اوغلوی ۲6 ساله است، هافبکی که قراردادش با باشگاه میلان در پایان فصل 
جاری به پایان می رسد. در حال حاضر هافبک پیشین بایرلورکوزن دستمزد سالیانه 
۲.۵ میلیون یورو از میلان می گیرد اما مدیر برنامه های او حالا خواهان دســتمزد 

6میلیون یورو در سال برای امضای قرارداد جدید شده است.

سوارز رکورد تحسین برانگیزش در لالیگا را ارتقاء داد
ورزش:  لوئیس ســوارز با به ثمر رســاندن ســومین گل از پیــروزی 4 بر صفر 
اتلتیکومادرید مقابــل کادیز، یک تیم دیگر را به فهرســت تیم های لالیگایی که 
دروازه شان را باز کرده است اضافه کرد. کادیز بیست و نهمین تیمی است که سوارز 
موفق به گلزنی مقابل آن شده است. این آمار اما دو هفته دیگر می تواند به ۳۰ مورد 
افزایش پیدا کند زمانی که مهاجم اروگوئه ای و هم تیمی هایش در هفته دهم لالیگا 
میزبان بارسلونا خواهند بود. سوارز که تابستان امسال به 6 سال حضورش در بارسلونا 
پایان داد و به عنوان بازیکن آزاد راهی اتلتیکومادرید شد، تاکنون به همه تیم های 

لالیگایی که مقابل شان بازی کرده گل زده است.

هالند: بایرن مونیخ بهترین تیم دنیاست
ورزش:  بعد از شکســت دورتموند مقابل بایرن مونیخ، مهاجم نروژی زردپوشان 
معتقد اســت این باشگاه برای رسیدن به ســطح آن ها باید تلاش بیشتری کنند. 
ارلینگ هالند در این باره می گوید: »من باید گل های بیشــتری به ثمر برسانم. در 
این سطح از فوتبال اگر نتوانیم موقعیت هایی که بدست می آوریم را تبدیل به گل 
کنیم، به پیروزی نخواهیم رسید. اگر من و هم تیمی هایم بهترین بازی های خود را 
ارائه دهیم و سخت تلاش کنیم، می توانیم به سطح بایرن مونیخ برسیم. اما در حال 
حاضر ما در سطح آن ها نیستیم. بایرن تیم بهتری نسبت به ما و بهترین تیم حال 

حاضر جهان است.«

سینا حسینی: از مدت ها قبل موضوع ورود دستگاه های 
نظارتی به حوزه مدیریت فوتبال ایران و نظام پرداختی 
باشگاه های لیگ برتری مطرح بود،تا جایی که نمایندگان 
مجلس از ضرورت انجام این کار ســخن گفتند و تأکید 
کردند بــا توجه به دغدغه های فــراوان افکارعمومی و 
پرونده های موجود در ارتباط با سوء استفاده های موجود 
در ایــن حوزه این اتفاق باید خیلــی زود رقم بخورد تا 

مشکلات موجود در این عرصه پالایش شود.
منتقدان با ابراز ناامیــدی از برخورد قاطع با متخلفان 
با اشــاره به پیگیری های مشابه در گذشته زیاد نسبت 
به سرنوشــت این کار خوش بین نبودند، ولی صبح روز 
یکشــنبه با حضور ضابطان دستگاه قضایی در سازمان 
لیگ برتر ایران مشخص شــد موج جدید بررسی های 
دستگاه قضایی در فوتبال آغاز شده و به احتمال فراوان 
در آینده ای نه چندان دور اتفاقات جدیدی در این رابطه 

شکل خواهد گرفت.

بررسی قراردادها#
هرچند خبر تکمیلی حضور ضابطان قضایی در سازمان 
لیگ در رسانه های خبری منتشر نشد، اما گفته می شود 
نمایندگان دستگاه قضا خواستار بررسی کامل مستندات 
و قراردادهــای موجــود در فوتبال میان باشــگاه ها و 
فوتبالیست ها و مربیان شدند تا ابهامات موجود در این 

بخش به شکل دقیق بررسی شود.

آغاز افشاگری ها#
همزمانی این اتفاق با اظهارات تأمل برانگیز ســرمربی 
ماشین ســازی در خصوص وجود فساد در حوزه فوتبال 
و تلاش برخی کارکنان فدراسیون فوتبال برای تحمیل 
بازیکن به مربیان جوان و برخی باشگاه های لیگ برتری 
سبب شــد گمانه زنی های جدیدی در فضای رسانه ای 

شکل بگیرد. وحید بیاتلو شــامگاه شنبه پس از قبول 
شکست برابر شــهرخودرو افشاگری بســیار تندی را 
درخصوص زهره هراتیان و برخی کارکنان فدراسیون و 
ســازمان لیگ مطرح کرد تا خیلی ها این اظهارات را به 

مباحث وجود فساد در فوتبال ارتباط دهند.
اما سؤال کلیدی مهم اینجاست که سرنوشت این پرونده 
چه خواهد شــد؟ گفته می شود پس از افشاگری برخی 
بازیکنــان در نهادهای نظارتی مبنی بر وجود فســاد و 
رفتارهای شائبه انگیز دلالی بین برخی مدیران پرونده 
بررســی فساد به شکل ویژه ای در اختیار کارگروهی در 
یکی از دســتگاه های نظارتی قرار گرفته است و بناست 
پس از تحقیقات تخصصی نتایج در اختیار نهاد قضایی 

قرار گیرد تا متخلفان به شکل قانونی محاکمه شوند.

برخورد با دلالیسم#
زمزمه های غیر رسمی در ارتباط با این پرونده حکایت 
از این ماجرا دارد کــه در آینده ای نه چندان دور موج 
برخــورد با جریان دلالیســم و واســطه های مرتبط با 
برخی باشــگاه ها دوباره به راه خواهد افتاد، البته با یک 
تفاوت بزرگ نســبت به قبل که این بــار افراد خاطی 
که با رفتارهای غیر مســئولانه باعث افزایش نرخ رقم 
قراردادهای فوتبال شــدند به شدت برخورد خواهد شد 
تا زمینه هرگونه سوء استفاده و فرصت طلبی مشابه به 

کلی از بین برود.
شایع شــده اســت در هفته های اخیر پس از اظهارات 
مهدی رسول پناه در ارتباط با فعالیت جریان دلالیسم 
بــرای بالابردن رقم قراردادهای برخی فوتبالیســت ها، 
برخی از این واسطه ها احضار شدند و در ارتباط با رفتار 
و عملکرد خود توضیحات مقدماتی را ارائه داده اند تا در 
آینده به صورت مفصل پاسخگوی رفتار غیر مسئولانه 

خود در این حوزه باشند.

ورزش: وزنه بردار فوق سنگین ایران گفت: هر چه تجربه و 
انرژی دارم در المپیک توکیو می گذارم تا مدال بگیرم.علی 
داوودی دربــاره آغاز اردوی تیم ملی وزنه برداری بیان کرد: 
اردوی تیم ملی به دلیل شیوع کرونا حدود 8-7 ماه تعطیل 
بود و از آنجا که ســالن های تهران هم یا تعطیل بودند یا از 
لحاظ بهداشتی شرایط مناسب نداشتند، در کمپ تیم های 
ملی به تنهایی تمرین می کردم. تنها بودن با فودلاد سرد در 
یک سالن بی روح خیلی ســخت بود. خدا را شکر که اردو 
شروع شــد و با وجود اینکه کرونا کمی انگیزه ها را پایین 
آورده بود اما به گونه ای تمرین کردم تا از آمادگی دور نباشم. 
امیدوارم مسابقه قهرمانی آسیا هم برگزار شود و شاهد لغو 

آن نباشیم.

باد غرور#
داوودی در مورد اینکه تمام مســابقات گزینشی المپیک 
خود را کامل کرده و نباید نگرانی از این بابت داشته باشد، 
گفت: تا لحظه آخر باید سخت تمرین کنم و نباید در باد این 
بخوابم که در جام فجر وزنه های خوبی زدم. درست است که 
مسابقات گزینشی خود را کامل کردم اما از حالا زود است 

که بگویم به المپیک می روم.

امنیت در اردو#
وزنه بردار فوق ســنگین ایران در مورد رعایت پروتکل های 
بهداشتی در اردوی تیم ملی تأکید کرد: قبل از اینکه وارد 
اردو شویم تست کرونا دادیم و روز اول اردو هم تست دادیم 
وتا زمانی که جواب تســت ها بیاید تمرین نکردیم. اتاق ها 
هم ضد عفونی شده و همه نفرات حتی بخش خدمات در 
قرنطینه قرار داریم. فکر می کنم در این شــرایط حضور در 
اردو امنیت بیشتری داشته باشد چون وقتی در خانه هستیم 
ممکن است بیرون برویم و با توجه به افزایش مبتلایان، با 

کوچک ترین سهل انگاری امکان ابتلا وجود دارد. 

فعلًا نقره المپیک#
داوودی در پاسخ به این پرسش که چقدر توانسته تاکنون از 
فرصت تعویق المپیک برای افزایش رکوردهای خود استفاده 
کند، تصریح کرد: یکی از دلایلی که سال گذشته رکوردهای 
من افزایش نداشــت این بود که هر ســه ماه باید در یک 
مسابقه سنگین شرکت می کردم و این باعث شده بود نتوانم 
به وزنه هایی که می خواهم برسم. این مدت که مسابقه ای 
نبود استراحت کردم و با توجه به حضور متعدد در مسابقات 
سال گذشته واقعاً داشتم فرسوده می شدم. رکوردهایم نیز 
در این مدت به میزان قابل توجهی افزایش داشته که البته 
رســانه ای نکردیم. اما باید بیشتر کار کنم چون در سنی 
هستم که باید رکوردهایم را تا جای ممکن افزایش دهم و 
چند سال با این رکوردها وزنه بزنم. با وزنه هایی که در جام 
فجر زدم احتمال زیاد بتوانم در المپیک نقره بگیرم اما باید 

بیشتر تمرین کنم. 

حذف وزنه برداری#
قهرمان جام فجر در واکنش به آشفتگی فدراسیون جهانی و 
تهدید IOC به حذف وزنه برداری از المپیک ۲۰۲4 تصریح 
کرد: تلاش مــن فقط برای یک المپیک نیســت. من به 
المپیــک ۲۰۲8 و حتی ۲۰۳۲ هم فکر می کنم. این اخبار 
مقداری نگرانم می کند اما امیدوارم شرایط به گونه ای رقم 
بخورد که وزنه برداری در المپیک بماند؛ چون اگر حذف شود 
خیلی از وزنه برداران هم سن و سال من آسیب می بینند و 
قطعاً در روحیه همه وزنه برداران تأثیر می گذارد. البته من 
الان به المپیک توکیو فکر می کنم و تمام انرژی، تجربه و هر 
چه دارم برای این المپیک می گذارم چون قطعاً برای کسب 

مدال به المپیک خواهم رفت.

زنگ خطر در سازمان لیگ به صدا درآمد

قراردادها زیر ذره بین ضابطان قضایی
داوودی: در اردو امنیت بیشتری داریم تا در خانه

مدال فوق سنگین المپیک را می خواهم

گزارش ویژه

راه حل کمیته داوران چه خواهد بود؟
توفان اشتباهات داوری  در شروع لیگ

ورزش: هفته نخست لیگ برتر فوتبال ایران با سه اشتباه داوری در بازی های مختلف همراه 
بود که دو اشتباه در نتایج بازی های این هفته تأثیرگذار بود.

به گزارش ایسنا، هفته نخست لیگ بیستم با هفت بازی پیگیری شد که ثمره آن، صدرنشینی 
نساجی و شهرخودرو و طلسم شکنی استقلال پس از چهار فصل بود. همچنین پرسپولیس در 

تهران و تراکتور در تبریز متوقف شدند و سپاهان هم شکست خورد.
اما هفته اول لیگ برتر با نکات نگران کننده ای همراه بود که مهم ترین آن، اشتباه های تأثیرگذار 
داوری در همین هفته نخست بود. در دیدار روز جمعه ذوب آهن و فولاد در اصفهان، در حالی 
که بازی با نتیجه دو بر یک به ســود میزبان همراه بود، داور در ثانیه های پایانی یک پنالتی 
اشتباه) به گمان کارشناسان داوری( به سود فولاد اعلام می کند که با گل شدن این پنالتی، 

سبب می شود اشتباه داور در این نتیجه تأثیرگذار باشد.
اشتباه تأثیرگذار بعدی در دیدار تراکتور و نفت مسجدسلیمان رخ می دهد که داور خطا روی 
میثم تیموری، بازیکن تراکتور در محوطه جریمه حریف را پنالتی تشخیص نمی دهد و این 
در حالی است که بسیاری از کارشناسان داوری از جمله نوید مظفری معتقدند داور باید یک 

پنالتی به سود تراکتور اعلام می کرد.
همچنین در بازی استقلال و مس رفسنجان، رضا عادل برخورد رضاوند با مدافع مس را در 
نیمه نخست پنالتی تشخیص نمی دهد اما با خوش شانسی، استقلال پیروز این نبرد می شود و 

اشتباه او در نتیجه تأثیری نمی گذارد.
رخ دادن چنین اشتباه هایی در داوری فوتبال، آن هم در فوتبال کم امکانات ما طبیعی است، 
اما کمیته داوران وظیفه دارد خیلــی زود و در همین هفته های ابتدایی مانع از افرایش این 

اشتباه ها شود تا لیگ بیستم به حاشیه نرود.
رویکرد مدیریتی فریدون اصفهانیان در دوره قبلی مدیریتش، توجیه و سرپوش گذاشتن روی 
اشتباهات داوران بود و باید دید حالا که او دوباره برای این سمت انتخاب شده، اصلاحیه ای 
به رویکرد قبلی خود خواهد داشــت تا سبب کاهش اشتباه های داوری در لیگ بیستم شود. 
اگر اصفهانیان و کمیته اش نتوانند سبب شوند داوران باتمرکز بالاتری در میدان مسابقه حاضر 
شوند، احتمالاً دوباره شاهد مصاحبه های مختلف فوتبال دوستان و دست اندرکاران فوتبال علیه 

داوری کشور خواهیم بود.

حمیدرضا عرب: ارسلان مطهری بدون شک از لحاظ آماری 
یکی از آماده ترین بازیکنان لیگ برتر در ماه های اخیر بوده و 
اغراق نیست که از لحاظ دقایق بازی و تعداد گل های زده او 
را برترین مهاجم داخلــی بدانیم. مطهری به واقع از زمانی 
که پیراهن اســتقلال را به تن کرد در اوج تطبیق پذیری 
ظاهر شــد و توانســت با ارائه نمایش های تحسن برانگیز 
به مهاجمی اثر گذار در خط آتش تیمش تبدیل شــود و 
گل های ارزشــمندی به ثمر برساند. مطهری در شرایطی 

بــه این موفقیت ها رســیده که غالباً نیــز به عنوان 
بازیکن اصلی درترکیب اصلی اســتقلال به کار 

گرفته نمی شد. این شرایط بیشتر در زمان 
مربیگری مجیدی وجود داشت اما مهاجم 
استقلال با این حال هرگاه به کار گرفته 
شد گل های ارزشمندی برای تیمش به 
ثمر رساند. مطهری که پس از جدایی 
مجیدی انگیزه بیشتری در خط حمله 
اســتقلال گرفته بعد از ورود دوباره به 

لیگ برتــر بازهم عیار خــودش را به رخ 
کشید. او که این بار از سوی محمود فکری 

به عنوان بازیکن اصلی به کار گرفته شده بود 
گل دیگری را برای استقلال به ثمر رساند. گلی 

که البته سبب نشد تا اسکوچیچ که در ورزشگاه 
آزادی نظاره گر تلاش بازیکنان استقلال بود او را به 

تیم ملی دعوت کند. 
مطهری اما درحالی که این بی توجهی ها را می بیند 

عزمش را جزم کرده تا در اوج کم حاشیه گی به تلاش برای 
حضور در تیم ملی ادامه دهد. ارسلان واکنشی منطقی به 
دعوت نشدن به تیم ملی نشــان داده است و در این مورد 
گفته اســت: »آن قدر گل می زنم تا مربیان تیم ملی قانع 
شــوند.« این روحیه نشــان می دهد که مهاجم استقلال 
هرگز از وضعیتی که برایش پیش آمده پا پس نکشــیده و 
درتلاش است تا سرمربی تیم ملی را قانع کند. سرمربی که 
در لیســتش نام برخی بازیکنان به چشم می خورد که برای 
نخستین بار اســت به تیم ملی دعوت شده اند اما درعین 
حال او مطهری را پشــت خط نگه داشته تا غالب 

استقلالی ها را انگشت به دهان حیرت زده کند.

مطهری، تنها نامزد ایرانی #
نظرسنجی بهترین مهاجم لیگ 

قهرمانان آسیا
مهاجم اســتقلال تنها گزینــه ایرانی 
لیگ  مهاجم  بهتریــن  نظرســنجی 
قهرمانان آسیا در غرب قاره به شمار 
کنفدراسیون  می رود. سایت رسمی 
فوتبال آســیا )AFC( از کاربرانش 
خواست تا بهترین مهاجم مسابقات 
لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲۰ در منطقه 
غرب را انتخاب کنند که از میان بازیکنان 
ایرانی، تنها نام ارســلان مطهری در میان گزینه ها 

دیده می شود. 

آموزش بازی کردن برای بارسا به گریزمان

مسی جادوی خود را به موقع رو کرد
امیرمحمد سلطان پور: اعصــاب بیسنته لیزارازو نیز مانند 
بســیاری از افراد دیگر از عملکرد آنتوان گریزمان خورد شده 
اســت. از همان ابتدای حضور در بارسا علامت سؤال بزرگی 
در خصوص توانایی های ســتاره فرانسوی در موفق بودن در 
چیدمان سه مهاجمه آبی و اناری پوشان مطرح بود اما او اکنون 
پا را از این هم فراتر گذاشته است. مشکل گریزمان دیگر فقط 
تاکتیکی به نظر نمی رسد و همان طور که لیزارازو در مصاحبه 
اخیرش گفته: »او دیگــر فراموش کرده که چگونه در لباس 

بارسلونا باید بازی کرد«.

کمبود اعتماد به نفس ستاره فرانسوی#
شاید این جمله لیزارازو مقداری غلوآمیز باشد. شاید او فوتبال 
را فراموش نکرده باشد اما گلزنی را فراموش کرده است. حداقل 
در بازی این هفته بارسا مقابل رئال بتیس این گونه احساس 
می شــد. او سه موقعیت بسیار خوب گلزنی را در این مسابقه 
از دست داد که مســلماً بزرگ ترین آن از دست دادن ضربه 
پنالتــی بود. در حالی که لیونل مســی در این بازی در ابتدا 
روی نیمکت قرار داشــت، بهترین فرصت برای گریزمان بود 
که بتواند نخســتین گل فصل خود را از روی نقطه پنالتی به 
ثمر برســاند. مسی روی نیمکت خوشحال می شد که آنتوان 
گلزنی کند، اما ضربه ضعیف او توسط کلودیو براوو دفع شد. 
بعد از این صحنه همان یک مقدار باقی مانده اعتماد به نفس 
گریزمان نیز از او رخت بر بست و اوضاع زمانی بدتر شد که در 
اواخر نیمه اول بتیس موفق شــد بازی را به تساوی بکشاند و 

گل دمبله را بی اثر کند.

مسی فرشته نجات بارسا و گریزمان#
در همان بین دو نیمه مشخص بود که مسی باید وارد زمین 
بشود تا نه تنها دوباره اعتماد به نفس گریزمان را برگرداند، 
بلکه به بارسا کمک کند تا به روند چهار بازی بدون پیروزی 
خــود در لالیگا خاتمه دهد. وقتــی نیمه دوم به زمین آمد 
مســی این کار را حتی بدون اینکه توپی لمس کند انجام 
داد. جایی که جوردی آلبا از ســمت چپ ارســال زیبایی 
داشت و مسی وقتی اجازه داد توپ از میان پاهایش بگذرد، 
گریزمــان را در موقعیت عالی گلزنی قرار داد. موقعیتی که 

حتی گریزمان در بدترین دوران خود نیز نمی توانست آن را 
به گل تبدیل نکند. این حرکت مسی لحظه ای جادویی را 
به وجود آورد که باعث شــد روند بازی به کلی عوض کند. 
مسی ســپس از روی نقطه پنالتی اختلاف بارسا را بیشتر 
کرد و حتی وقتی بتیس بازی را ۳-۲ کرد، اما فوق ســتاره 
آرژانتینی موفق شــد اولین گل خود در جریان بازی را به 
ثمر رساند تا بازی 4-۲ شود. سرجی روبرتو این گل را برای 
مســی ساخت و او همان بازیکنی بود که پاس گل پنجم را 

نیز برای پدری ارسال کرد.

زمان بندی مناسب مسی برای آموزش#
نتیجه ۵-۲ به نفع بارســا نتیجه ای عادلانه بود. بارســا نه تنها 
حکمفرمای زمین در نیمه دوم بود بلکه در نیمه اول نیز که بازی 
مساوی به پایان رسید آن ها تیم کاملاً برتر زمین بودند. مشکل 
فقط قدرت تمام کنندگی آبی و اناری پوشان بود و اگر بخواهیم 
دقیق تر بگوییم مشکل تمام کنندگی ضعیف گریزمان بود. با گلی 
که زد احتمالاً مقداری از اعتماد به نفس از دست رفته خود را باز 
یافته اما او بهتر از هر کس می داند اگر مسی نبود شاید این اتفاق 
نمی افتاد و پایش به گلزنی باز نمی شــد. این سؤال که آیا آنتوان 
گریزمان می تواند در این شــکل از چیدمان و تاکتیک هجومی 
بارســلونا جواب دهد واقعاً مبهم است. الان مدت بسیار طولانی 
است که عملکرد گریزمان در لباس بارسلونا به گونه ای بوده که 
انگار فراموش کرده فوتبال بازی کردن چگونه است. اما هواداران 
این تیم خوشحال هستند که لیونل مسی روز شنبه به او یادآوری 

کرد که عملکردش در لباس آبی و اناری باید چگونه باشد.

فاتی حداقل ۳ ماه خانه نشین شد#
 بارسلونا در حالی شنبه شب بتیس را شکست داد که آنسو 
فاتــی، پدیده جوان بارســلونا از ناحیه زانوی چپ مصدوم و 
مجبور شد با شــروع نیمه دوم جای خود را به لیونل مسی 
بدهد. این باشــگاه مدت زمان دوری مهاجم ۱8 ساله اش را 
اعلام نکرده اما نشــریه اسپانیایی »آاسِ« چاپ مادرید خبر 
داد آنســو فاتی قرار اســت از ناحیه زانوی چپ مورد عمل 
جراحی قرار بگیرد و بنابراین حداقل ســه ماه خانه نشــین 

خواهد بود.

باشــگاه شالکه ۰4 آلمان نیز تولد اسطوره فوتبال ایران را 
فراموش نکرد. در حالی که علی کریمی تولد 4۱ سالگی 
خود را جشن گرفت بسیاری از چهره ها و باشگاه های سابق 
او تولدش را تبریک گفتند و باشگاه شالکه ۰4 نیز که البته 
در حال حاضر شرایط بسیار بدی را در بوندس لیگا سپری 
می کند با انتشــار عکس هایی از حضور کریمی در این 
باشگاه به خصوص زمان هم بازی بودن او با رائول گونزالز، 

تولدش را تبریک گفته است.

مدیر رسانه ای باشگاه استقلال تهران در استوری اینستاگرامی با 
وجود پیروزی آبی پوشــان در هفته اول رقابت های لیگ برتر به 
اشــتباهات داوری بازی مقابل مس رفسنجان انتقاد کرد. مهران 
کاظمی در استوری خود نوشــته است: »استقلال گام اول لیگ 
را با پیروزی ۲-۰ برابر مس رفنســجان محکم برداشــت اما در 
همین بازی دو پنالتی آبی ها گم شد و ارسلان یک اخطار بی مورد 
گرفت. دوستان بدانند امسال حواس ما جمع است و در قبال حق 

استقلال کوتاه نخواهیم آمد«.

مهران کاظمیشالکه 04
کاپیتان تیم لیورپول در توییتی با محل تمرین قدیمی این باشگاه 
خداحافظی کرد. بعد از آنکه باشــگاه لیورپول اعلام کرد محل 
تمرین این باشگاه بالاخره بعد از مدت ها کشمکش از ملوود جایی 
که سال ها پذیرای قرمزها بود به محل جدید آن ها یعنی کرکبی 
منتقل می شــود، جوردن هندرسون در توییتی با عنوان »برای 
آخرین بــار« با این زمین تمرین قدیمی خداحافظی کرد. البته 
شکل توییت هندرسون برخی از هواداران لیورپول که اطلاعی از 
قضیه نداشتند را نگران کرد که نکند خود هندرسون قصد جدایی 

از این باشگاه را داشته باشد!

ستاره جوان منچستریونایتد در توییتی به گل مشکوکی که 
به نام او ثبت نشد پرداخت. 

مارکوس رشفورد در این توییت به گل دوم منچستر مقابل 
اورتون اشــاره دارد، جایی که سانتر فرناندز مشخص نبود با 
ضربه سر او به گل تبدیل شده یا خیر. در حالی که سازمان 
لیــگ برتر این گل را به نام فرناندز ثبت کرد، رشــفورد در 
توییتی نوشته »بله؟ خیر؟ شاید؟« تا نشان دهد خودش نیز 

این جواب را نمی داند. 

مارکوس رشفوردجوردن هندرسون

واکنش مطهری به لیست تیم ملی

آن قدر گل می زنم تا اسکوچیچ قانع شود

ضد  حمله

 تراکتور، محبوب ترین تیم ایرانی 
AFC از نگاه کاربران

 ،AFC ورزش: تراکتور تبریز با کسب بیشــترین رأی کاربران سایت
محبوب  ترین باشگاه ایرانی لقب گرفت. با پایان مهلت شرکت نظرسنجی 
ای اف  ســی، تراکتور تبریز با کســب 4۳ درصد رأی کاربران به عنوان 
محبوب ترین باشــگاه ایرانی انتخاب شد. پرسپولیس با ۳8 و استقلال 
بــا ۱7 درصد رأی کاربران، در رده های بعدی قرار گرفتند و ســپاهان 

و ذوب آهن نیز هر کدام، یک درصد از آرا را به خود اختصاص دادند.

استارت دوباره شهر خودرو از چهارشنبه
ورزش: تمرینات تیم فوتبال شــهر خودرو مشــهد پــس از دیدار با 
ماشین ســازی تبربز به مدت سه روز تعطیل شد. سید مهدی رحمتی 
سرمربی تیم فوتبال شهر خودرو بعد از پیروزی تیمش برابر ماشین سازی 
سه روز به شاگردانش استراحت داد. با توجه به برگزاری اردوی تیم ملی، 
تمرینات شهر خودرو به مدت سه روز تعطیل شد و قرار است دور جدید 

تمرینات از روز چهارشنبه در مشهد پیگیری شود.

شاکری: برای آقای گلی می جنگم
ورزش: مهاجم تیم فوتبال گل گهر که موفق شــد در هفته نخست 
لیگ برتر درواره ســپاهان را باز کند می گوید که در لیگ بیســتم 
برای آقای گلی تلاش می کند و می خواهد بازیکن تأثیرگذاری برای 

تیمش باشد.
یونس شــاکری در گفت وگو با تســنیم در خصوص برد ۳ بر یک 
گل گهر برابر ســپاهان گفت: این بازی برای ما بسیار مهم بود چون  
دوست داشتیم فصل جدید را با برد شروع کنیم. وقتی تیمی بزرگ 
و حرفه ای مثل سپاهان را شکست دادیم، نشان می دهد که امسال 
تیم خوبی داریم و می توانیم حرف های زیادی برای گفتن داشــته 
باشیم. هدف ما این است که جزو بالانشین ها باشیم و  سهمیه آسیا 

را کسب کنیم.

استقلال یک بازیکن جوان گرفت
ورزش: سبحان خاقانی با عقد قراردادی پنج ساله به استقلال پیوست.

به نقل از باشگاه استقلال، سبحان خاقانی وینگر ۲۰ ساله سابق تیم های 
سیاه جامگان و تراکتور با عقد قراردادی پنج ساله به استقلال پیوست. 

او سابقه عضویت در  تیم ملی نوجوانان را هم در کارنامه خود دارد.

ضعیف ترین شروع 15 سال اخیر سپاهان
ورزش: شکست ۳ بر یک سپاهان در شروع لیگ در ۱۵ سال اخیر 
بی سابقه بوده است.سپاهان در هفته نخست رقابت های لیگ برتر 
در ســیرجان به مصاف گل گهر رفــت  و در پایان 9۰ دقیقه این 
دیدار طلایی پوشــانِ پر ســتاره با نتیجه پر گل ۳ بر یک مغلوب 
حریف خود شــدند تا شروع ضعیفی در لیگ بیستم داشته باشند. 
این نتیجه ضعیف ترین شــروع سپاهان در ۱۵ دوره اخیر لیگ برتر 
بــود و در کل دومین نتیجه ضعیف تاریــخ لیگ برتر برای طلایی 
پوشــان در هفته های نخســت ادوار مختلف رقابت ها بوده اســت.

سپاهان تنها یک شکست ســنگین تر از این در هفته ابتدایی یک 
فصل تجربه کرده که مربوط به لیگ چهارم و شکست سنگین 4 بر 

یک برابر سایپا در اصفهان بوده است.

پنجره نقل و انتقالات استقلال امروز باز می شود
ورزش: حجت نظری سخنگو و عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال در 
گفت وگو با شبکه خبر اعلام کرد که نهایتا تا  فردا و با بازشدن پنجره 

نقل و انتقالات این باشگاه، قرارداد بازیکنان جدید ثبت خواهد شد.
وی در مورد زمان بازشدن پنجره نقل و انتقالات استقلال با وجود 
پرداخت پول شــفر گفت: ما خیلی تلاش کردیم که بتوانیم تا قبل 
از بازی اول پنجره نقل و انتقالاتی تیم را باز کنیم. اما متأســفانه با 
توجه به اینکه آقای شــفر هماهنگی لازم را با ما نداشتند، مجبور 

شدیم بازی اول را بدون بازیکنان جدید انجام دهیم.  
ما انتظار داریم تا حداکثر دوشــنبه-امروز- پنجره نقل و انتقالات 
باشگاه باز شود و با توجه به اینکه دیدار بعدیمان که دو هفته دیگر 

است، تا آن زمان به طور قطع پنجره باشگاه باز شده است. 

مدیرعامل تراکتور:
 احتمالاً شکاری به بایرن مونیخ می رود!

ورزش: مدیرعامل باشــگاه تراکتور گفت: رضا شــکاری مشــکلی 
نداشــت و از فسخ قرارداد او تعجب می کنم و این اتفاق را از طریق 
تیم حقوقی باشگاه پیگیری خواهیم کرد.علیپور در خصوص فسخ 
یک طرفه قرارداد رضا شــکاری به تســنیم گفت: تازه متوجه این 
موضوع شــدیم و بــه تیم حقوقی مان گفته ایم کــه این موضوع را 

پیگیری کند.
از این اقدام شــکاری  تعجب می کنم. او دو، ســه بار آمد و با من 
صحبت کرد و درخواســت اصلاح رقم قراردادش را داشــت، ولی 
نمی دانم چرا این کار را کرده اســت. شکاری جوان است و احتمالاً 
کســی به او گفته اگر قراردادت را فســخ کنی مســتقیم به بایرن 
مونیخ می روی!علیپور در واکنش به سوالی مبنی بر اینکه آیا نقل و 
انتقالات باشــگاه تراکتور تمام شده یا بازیکن جدیدی را به خدمت 
خواهنــد گرفت، گفت: به یک مهاجم گلزن احتیاج داریم، اما فعلا 
ً بازیکنی که شــش دانگ باشد را پیدا نکردیم. یک بازیکن در خط 
دفــاع می خواهیم و در کل فقط در این دو پســت نیاز به بازیکن 

داریم.

مهدی رحمتی: 
 تا آخر مربیگری ام 

درباره قضاوت حرف نمی زنم
ورزش: سیدمهدی رحمتی سرمربی شهرخودرو بعد از برتری تیمش  
مقابل ماشین سازی اظهار داشــت: این ۳امتیاز را به مردم و هواداران 
تقدیــم می کنیم. در مورد بازی باید بگویم همان طور که قبلا گفتم ۳ 
هفته اول برای شــناخت تیم ها از همدیگر سپری می شود. با بازیکنان 
تیــم هم صحبت کردم و گفتم به دنبال ۳امتیاز هســتیم. وی درباره 
داوری، خاطرنشان کرد: تمام سعی خودم را می کنم تا آخرین روز عمر 
مربیگری ام درباره داوری صحبت نکنم. داوران عضوی از فوتبال هستند، 
حق اشــتباه دارند و باید به آن ها کمک کنیم بار استرس از روی آن ها 
برداشته شود و راحت قضاوت کنند. امروز در طول بازی یک بار بیشتر 
با داور صحبت نکردم که او آمد یک اخطار به نیمکت ما بدهد و فقط 
خوش و بش کردیم. هر چه اعتراضات به داوری کمتر باشــد داوران با 

ذهنیت بهتر و راحت تر می توانند در زمین قضاوت کنند.

منهای فوتبال

مرحله برگشت لیگ برتر هندبال مردان
مصاف دیدنی مس کرمان و زغال سنگ طبس

ورزش:دور دوم ســی و ســومین دوره رقابت هــای قهرمانی لیگ 
برتر هندبال آقایان از روز ســه شــنبه ۲۰ به مدت چهار روز در تالار 
فدراســیون آغاز و هر روز ســه بازی برگزار خواهد شــد.در دور دوم 
حساس ترین دیدار مصاف تیم های زغال سنگ طبس و مس کرمان 
است که تکلیف صدر نشین گروه دوم را مشخص خواهد کرد. برنامه 

کامل بازی ها به صورت زیر است:
سه شنبه ۲۰ آبان:

 پاس ناجا قم - نیروی زمینی شهید شاملی کازرون
نفت و گاز گچساران - پرسپولیس بهبهان
 ذوب آهن اصفهان - ستارگان دشتستان

نقش حسن یزدانی در معرفی قهرمان 97 کیلو!
ورزش: قهرمان وزن 97 کیلوگرم انتخابی تیم ملی کشتی آزاد گفته 
تمرین کردن با حسن یزدانی در موفقیتش تأثیرگذار بوده است. یکی 
از جــذاب ترین رقابت ها در انتخابی تیم ملــی در وزن 97 کیلوگرم 
رخ داد؛ جایی که ســه مدعی به نام های علی شعبانی، مجتبی گلیج 
و محمدحســین محمدیان رقابت نزدیکی با هم داشتند. در نهایت 
این علی شــعبانی، عضو تیم ملی در مسابقات جهانی ۲۰۱9 بود که 
رقبای خود را شکست داد تا بدون حرف و حدیث صاحب دوبنده تیم 
ملی شــود. شعبانی که در دوران تعطیلی اردوها و مسابقات با حسن 
یزدانی در شمال کشور تمرین می کرد، حالا از تأثیر این ستاره کشتی 
ایران روی سبک کشتی خودش گفته است: در دوران قرنطینه افتخار 
این را داشــتم که در کنار پهلوان حسن یزدانی تمرین کنم. شرایط 
سختی را پشت سر گذاشتم و هر روز فشار بالای تمرینات را پشت سر 
می گذاشتم. جا دارد از حسن آقا تشکر ویژه ای کنم که کمک کرد تا 

بسیاری از ضعف هایم را برطرف کنم«.
 

نادال: شکست هم بخشی از مسابقه است
ورزش: رافائــل نادال دارنده ۲۰ عنوان قهرمانی گرنداســلم، در 
مسابقات مسترز پاریس مقابل الکساندر زورف ۲ بر صفر شکست 
خورد و از رســیدن به فینــال بازماند. نادال در ایــن باره اظهار 
کرد: تورنمنت بســیار خوبی برایم بود. من مقابل یکی از بهترین 
تنیسورها بازی کردم و شکســت را پذیرفتم. از باخت خوشحال 
نیســتم اما شکست هم بخشی از مسابقه است. زورف بهتر از من 
بازی کرد. وی افزود: من ســاعت ها وقتم را در کورت گذراندم و 
امیدوار بودم که برای نخســتین بار در ایــن تورنمنت به عنوان 
قهرمانی برســم. این تورنمنــت این شــانس را داد که در چهار 

مسابقه شرکت کرده و برای مسابقات لندن آماده شوم.

بازگشایی »اوِِرست« پس از هفت ماه
ورزش: برای نخســتین بار در هفت ماه گذشــته، فتح بلندترین 
کوه های هیمالیا در نپال امکان پذیر شد. دولت نپال درحالی مجوز 
ورود گردشگران خارجی به این کشور را صادر کرده که با توجه به 
وضعیت نامطلوب گسترش ویروس کرونا در نپال، بازشدن دوباره 
مرزهای این کشــور به روی گردشگران خارجی انتقادهایی را به 

دنبال داشته است. 
حدود 8۰۰هزار نفر شاغل در صنعت گردشگری نپال تحت تأثیر توقف 
گردشــگری این کشور قرار گرفته اند. در شــرایط عادی این افراد در 
فصل های بهار و پاییز درآمد کافی دارند که برای تمام سال کافی است.

فرزانه فصیحی: 
شکستن رکورد ملی 1۰۰ متر راحت است

ورزش:دونده ۱۰۰ متر ایران می گوید تمرینات خود را برای شرکت در 
مسابقات جهانی داخل سالن آغاز کرده است و جدی تر از قبل دنبال 

کسب سهمیه المپیک توکیو است.
فرزانه فصیحی، در مورد شکستن رکورد باشگاهی دوی ۱۰۰ متر 
زنان ایران و تلاش برای جابه جایی رکود ملی این ماده هم گفت: 
اگر شــرایط بهتر از این بود رکورد ملی هم راحت جابه جا می شد. 
از آنجایی که با شــیوع ویــروس کرونا مواجه شــدیم، تمریناتم 
مدتی متوقف شــد. از طرفی در جریان مسابقات باشگاهی هم باد 
ورزشگاه آفتاب انقلاب غیر استاندارد بود، همچنین غیر از لیگ و 
جایزه بزرگ ایران در هیچ مســابقه برون مرزی و داخلی دیگری 
شرکت نکرده بودیم و این مسائل سبب شد که رکورد ملی را نزنم 
چون جابه جایی رکورد ملی ایران خیلی راحت بود و امســال این 

کار را انجام می دهم.

شعبانی: ۶ ماه مثل زندانی ها بودم
ورزش: نفر اول وزن 97 کیلوگرم انتخابی تیم ملی کشــتی آزاد گفت: 
باید مدال جهانی بگیرم و تا زمانی که این اتفاق نیفتد، خســتگی از تنم 
درنمی آید. علی شعبانی درباره عملکرد موفقش در مسابقات انتخابی تیم 
ملی کشــتی آزاد اظهار کرد: این نتایج فایده ای ندارد، باید مدال جهانی 
بگیرم. تا زمانی که مدال نگیرم، خستگی از تنم درنمی آید. نتیجه اصلی 

من باید در مسابقات جهانی و المپیک باشد.
این کشتی گیر مازندرانی که در ماه های گذشته تمرینات سنگینی را در 
کنار حسن یزدانی انجام داده بود، خاطرنشان کرد: خدا شاهد است که از 
اردیبهشت ماه، حتی یک روز هم نشد که مثل جوان های دیگر تفریحی 
داشته باشیم. 6 ماه تمام مثل یک زندانی عمل کردیم؛ تمرین، خانه، خانه، 
تمرین. این کل زندگی ما در این مدت بود. اگر امسال جهانی برگزار شود، 

باید صد درصد مدال بگیرم.

غلام محمدی: 
تیم ملی ملک شخصی بنده نیست

ورزش: غلامرضــا محمدی، ســرمربی تیم ملی کشــتی در مورد 
شائبه های ایجاد شده درخصوص تکرار برخی کشتی ها در انتخابی و 
اتهام جانبداری از سه کشتی گیر، به برنامه دایره طلایی گفت: خیلی 
دوست داشتم آن پیشنهاد و بخش نامه ای که دو هفته پیش در سایت 
فدراسیون قرار گرفت، بار دیگر به نمایش درمی آمد. به صورت رسمی 
اعلام شــده بود با توجه به برگزاری انتخابی تیم ملی و با صلاحدید 
کمیته فنی احتمال تکرار مبارزه در برخی اوزان وجود دارد. این چیزی 
نبود که خلق الساعه تصمیم گرفته باشیم و از قبل اعلام شده بود. با 
نظر کادرفنی تیم ملی و تایید کمیته فنی این کار انجام شــد. خود 
رئیس فدراسیون هم دو هفته قبل از طریق این بخش نامه در جریان 
موضوع قرار داشــت و محســن کاوه مدیر تیم های ملی هم از همه 
تصمیمات اطلاع داشــت. این تیم ملی کشور است و ملک شخصی 

نیست. هیچ شک و شبهه ای نیز در میان نخواهد بود.
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ادب و هنرادب و هنر

خبر

تمرینی برای یادگیری وزن شعر 
محال است که درس های ادبیات فارسی را در مدرسه و دانشگاه خوانده باشی 
و گذار تو به علم عروض و آموزش وزن نیفتاده باشــد و با افاعیل عروضی و 
گاهی زحافات آن ها سر و کله نزده باشی و از طرفی بسیار بعید است که شعر 
کلاسیک با وزن و قافیه خوانده باشی و یا نوشته باشی و این آموخته ها به کار 
تو آمده باشد. شما خواننده این یادداشت شاید بسیار شعرها خوانده باشید و 
حتی حفظ کرده باشید، ولی اگر از شما بپرسند که وزن این شعرها چیست، 
نه برایتان مهم باشد و نه بتوانید به راحتی و با استفاده از آن آموخته ها آن را 
تشخیص دهید و بر فرض که تشخیص دهید، چه کمکی به شما می کند؟ 
من که به عنوان یک شــنونده موسیقی، از یک قطعه لذت می برم برایم چه 
فرقی می کند که آن قطعه در دســتگاه شور نواخته شده است یا ماهور؟ یا 

ابوعطا یا بیات اصفهان؟
در همین جامعه فارسی زبان، بسیار کسانی هستند که شعر می سرایند و آن 
هم در قالب های کلاسیک شعر می سرایند که به وزن و قافیه نیاز دارد. گاهی 
این شــعرها از نظر وزن و قافیه معیوب است، به خصوص در مورد شاعران 
جوان. بســیاری مواقع در نهادهای ادبی برای این افراد کلاس های آموزش 
عروض و قافیه گذاشته شده، ولی مؤثر نبوده است. ما ندیدیم که در نهایت 
از یک کلاس وزن و قافیه یک شاعر خوب بیرون آید. خب اگر آن آموزش ها 
کارآمد می بود که حداقل به درد همین افراد می خورد. وقتی یک آموزش وزن 
نتواند مشکل یک نفر را که وزن شعرش معیوب است حل کند، چه کارایی 
دارد؟ شاعری که بر وزن شعر مسلط است، طبیعتاً سراغ این آموزش نمی رود.

درست از همین روســت که »آموزش وزن« به روش سنتی کاری بیهوده به 
نظر می رسد، حداقل برای عموم مردم و شاعران. بله »علم عروض« یک دانش 
مهم ادبی برای شناخت وزن های شعر فارسی و ظرایف و دقایق آن است، ولی 
کاربرد آن برای عموم مردم شــبیه کاربرد»علم نجوم« است. نمی توان منکر 
اهمیت ستاره شناسی شد، ولی شاید برای یک هزارم یا یک ده هزارم از افراد 
جامعه تا بتوانند در تهیه تقویم یا مسائل هوافضا از آن استفاده کنند، ولی من 
اگر بدانم که صورت فلکی »ممسک الاعنه« در کجای آسمان است یا دب اکبر 
و دب اصغر چه فرقی با هم دارند یا فاصله نپتون با خورشید چقدر است، برای 

من چه اهمیتی دارد؟
اما یک طرف دیگر قضیه را هم ببینیم. آن بسیار کسانی که شعر می سرایند 
و وزن شعرشان معیوب است، سرانجام باید چکار کنند؟ اگر علم عروض به 

آن ها کمکی نمی کند، چه چیزی کمک خواهد کرد؟
به نظر می رسد ما باید در این زمینه تجدیدنظر کنیم. آموزش وزن را باید به 
تمرین واگذار کرد نه به آموزش، همچنان که دوچرخه سواری به تمرین نیاز 
دارد. هیچ کس نمی تواند به کمک یک کتاب »خودآموز دوچرخه ســواری« و 
یا آشنایی با محاسبات مربوط به تعادل در حالت دینامیک، دوچرخه سواری 
یاد بگیرد و البته ما هر روز در کوچه و خیابان بچه های چهار، پنج ســاله ای 

را می بینیم که بدون آشنایی با دینامیک تعادل، دوچرخه سواری می کنند.
کتاب »وزن شعر بیاموزیم« از دکتر اسماعیل امینی، شاعر و پژوهشگر گرانقدر 
معاصر، تمرینی برای یاد گرفتن وزن است. در این کتاب کسی با علم عروض 
آشنا نمی شود، ولی تمرین هایی می یابد و با روش هایی آشنا می شود که بتواند 
بر وزن شعر مسلط شود. در این کتاب 60صفحه ای 20 تمرین در این مورد 
آمده اســت که می تواند »مهارت آموزش وزن« را به شخص بیاموزد، جدا از 
اینکه علم آن را دارد یا نه. همچنان که می شــود مهارت دوچرخه سواری را 

آموخت، بدون دانش دینامیک.
چه خوب است نظام آموزشــی ما نیز به همین سمت برود، این روش ها را 
دریابــد و به کار بندد. البته می دانم ایــن روش تمرینی که آقای امینی در 
این کتاب پیشــنهاد کرده  است »امتحان پسند« و »تست خور« نیست. یعنی 
نمی شود از آن پرسش چهارگزینه ای درآورد و سر ملت را گرم کرد و به رونق 
کلاس های کنکور افزود و همین مشکل بزرگ ماست که نظام آموزشی درگیر 
آموزش های ناکارآمد است و از آن طرف بسیاری از شاعران هستند که کتاب 

شعر چاپ می کنند، ولی شعرهایشان مشکل وزنی دارد.

 ادب و هنر/جواد شیخ الاسلامی  به تازگی کتاب 
»وزن شعر بیاموزیم« از دکتر اسماعیل امینی، شاعر، 
طنزپرداز و منتقد، توسط نشــر ایهام به بازار آمده 
است. اسماعیل امینی در این کتاب سعی کرده 20 
تمرین ساده برای یادگرفتن وزن شعر را به مخاطب 
بیامــوزد. با دکتر امینی درباره این کتاب و ضرورت 
توجه و آشنایی با وزن گفت وگو کردیم که متن کامل 

این گفت وگو در سایت قدس آنلاین آمده است. 

 من فکر می کــردم کتاب »وزن شــعر س
بیاموزیم« یک اثر تخصصی اســت، اما بعد 
متوجه شــدم برای مخاطب عام نوشته شده 

است. چه شد این کتاب را نوشتید؟ 
 به دلیل تدریس در دانشگاه و همچنین ارتباطاتی 
که با شاعران داشــتم متوجه شدم بعضی دروسی 
که بچه های ادبیات در دانشــگاه می خوانند به درد 
شاعران نمی خورد. یکی از آن ها همین عروض است 
و یا یکی دیگر از آن ها دستور زبان است. من می گویم 
عروض شــاید به درد متخصص ادبیات بخورد، ولی 
اصلاً به درد شــاعر نمی خورد، چــون عروض برای 
شعری است که گفته شده و تمام شده است و حالا 
شــما می خواهید آن شعر را تجزیه کنید. اما وقتی 
شما شــعر می گویید عروض به دردتان نمی خورد، 
چون موسیقی عروض، موسیقی تجزیه شده است، 
در حالی که وقتی شما دارید شعر می گویید کلمات 
و وزن را ترکیب می کنید. دستور زبان هم همین طور 
اســت. دســتور زبان برای مطالعه چیزی است که 
نوشته شــده یا به زبان آمده است. پژوهشگر روی 
این نثر مطالعه می کنــد و می گوید نهادش این و 
گزاره اش آن اســت، ولی وقتی شما متنی را خلق 
می کنید، نمی روید از روی دســتور زبان فکر کنید؛ 
بنابراین این ها برای تجزیه و تحلیل متون هستند 
که به درد متخصصان ادبیات می خورد نه کسی که 

کار خلاقه می کند. 

 شــما در این کتاب وزن شــعر را چگونه س
آموزش می دهید؟ 

 من در این کتاب وزنی را به مخاطب آموزش می دهم 
که برایش مناســب و لازم است. این روش، روشی 
اســت که خودم برای فهم وزن استفاده می کردم، 
یعنی تجربه های شخصی خودم هستند. بعدها این 
روش را در بعضی دوره های شــاعرانه امتحان کردم 
و دیدم جواب می دهد. یعنی کسی که هیچ چیزی 
از وزن نمی داند وقتــی این تمرینات را می خواندَ و 
تمرین می کند، وزن را تقریباً یاد می گیرد. متخصص 
عروض نمی شود، ولی وزن شعر را در حدی که شعر 
را غلط نخواند و غلط ننویسد، یاد می گیرد. همچنین 
اگر شعری غلط داشت یا اگر کسی شعری به غلط 

خواند، متوجه شود. 

 خود شما به عنوان شاعر چه زمانی وزن و س
عروض را یاد گرفتید؟ 

 من همراه با تقلید از نوحه های ترکی و فارسی که 
در هیئت می شــنیدم، شعر را شروع کردم. از اینکه 
سینه زنان یا زنجیرزنان چطور در یک لحظه خاص و 
روی یک کلمه خاص از شعر، سینه و طبل و زنجیر 
می زنند، خوشم می آمد. شعر آن نوحه را برای خودم 
می نوشــتم و مشخص می کردم کجای این کلمات 
زنجیر یا سینه می زنند و با وزن شعر آنجا آشنا شدم. 
در ســن 10 یا 12سالگی بود که خواندن عروض را 

شــروع کردم. یکی از عادات و خوشامدهای من در 
بچگی این بود که کتاب های بزرگ ترها را می خواندم. 
به جای اینکه کتاب هــای بچگانه بخوانم، خودم را 
اجبار می کردم مثلاً مثنوی معنوی یا گلستان بخوانم! 

 شــما گفتید این کتاب برای چه گروهی س
مناسب نیست، حالا اگر ممکن است بیشتر 
توضیح دهید کتاب آمــوزش وزن برای چه 

کسانی کاربرد دارد؟ 
 برای شــاعران، دوســتداران شــعر و کسانی که 
علاقه مند به شــعر موزون هســتند، کتاب کاملًا 
مناسبی است. یعنی کسانی که شعر را می خوانند 
و حفظ می کنند، کسانی که کار موسیقی می کنند، 
خواننده هستند و کســانی که دوست دارند شعر 
بگویند. برای افرادی که سر و کارشان با شعر است، 
مثل مجریان صداوسیما که ناگزیرند گاهی شعری 
هم بخوانند. این افراد که نمی توانند بروند عروض 
بخوانند و با عروض هم مشکلشــان حل نمی شود. 
در ضمن یک چیز دیگر من متوجه شــده ام و آن 
اینکه بعضی از اســتادان ادبیات که عروض درس 
می دهند و متخصص عروض هســتند، وقتی شعر 
سعدی را می خوانند با غلط وزنی می خوانند. یعنی 
حتی همان عروضی که تدریس می کنند به آن ها 
هم کمکی نمی کند که ذهنشان موزون شود. من 

یک بار با یکی از این اساتید درباره آن شعر سپهری 
که می گوید »بیا زندگــی را بدزدیم، آنگاه بین دو 
دیدار قســمت کنیم« صحبــت می کردیم که آن 
اســتاد گفت کلمه »آنگاه« اضافه اســت! یعنی آن 
عروض کمکی به این اســتاد نکرده بود. این کتاب 

در این موارد به مخاطب کمک می کند. 

 با توضیح شما در واقع هر کسی که رابطه ای س
با شعر دارد می تواند مخاطب این کتاب باشد 

و مخاطب کتاب خیلی گســترده است. اما 
متأسفانه تیراژ کتاب کم است، چرا؟

 چون این کتاب را یک ناشر خصوصی جوان چاپ 
کرده و نمی توان توقع داشت در این وضعیت کاغذ 
و بازار کتاب با تیراژ 5هزار تا چاپ شود. ناشر ناگزیر 
اســت با تعداد محــدودی چاپ کند. تــازه اکنون 
ناشرانی مثل ســوره مهر که وضعشان خوب است 
هم با احتیاط خیلــی زیادی کتاب چاپ می کنند؛ 
یعنی با تیراژ 300 و 400 نسخه. بعضی از کتاب ها 
اکنون چهار، پنج سال است که در انتظار انتشار در 
سوره مهر هستند یا چندین سال است که به فروش 
نرفته اند. همین که آقای نجفی توانسته این کتاب را 
در دو، ســه ماه دریافت و منتشر کند، خودش کار 

بزرگی است. 

 شما چند تجربه خوب دیگر در نوشتن این س
نوع کتاب ها دارید که یکی از آن ها »جلســه 
شعر« است که با زبانی ســاده و روان درباره 
شعر با شاعران صحبت می کنید. از این جنس 

کتاب های کاربردی باز هم می نویسید؟ 
 به نظر من باید تعدادی کتاب داشته باشیم که به 
زبان تازه و کم حجم باشــد و مطالب آن هم کوتاه 
باشــد تا آدم های معمولی کــه مخاطب تخصصی 
شــعر نیستند هم به خواندن آن ها علاقه مند شوند 

و بخوانند. تنها ویژگی کتاب »جلســه شعر« همین 
است که مخاطب می تواند هر کدام از یادداشت هایش 
را جداگانــه بخواند و از آن اســتفاده کند. مثلاً من 
درباره قافیه کتاب های بسیاری خواندم و کتاب های 
خیلی قطوری دربــاره موضوعات مختلف از جمله 
قافیــه داریم، درحالی که آموزش کل مطالب قافیه 
یک ساعت هم طول نمی کشد. یعنی در یک ساعت 
می توانید قافیه را آموزش بدهید. آن وقت اســاتید 
ادبیات اصطلاحات زیادی درست کرده اند و مطلب 
را پیچانده اند که واقعا بیهوده اســت، یعنی غیر از 
اظهارفضل آن نویســنده نیست. ما باید فضلمان را 
پنهان کنیم تا دیگران راه را پیدا کنند. من ســعی 
کرده ام بر این صراط قدم بگذارم که مطلب را ساده 
برای مخاطب بیان کنم. یک مجموعه یادداشت دیگر 
هم درباره شعر دارم که برای نوجوان ها نوشته ام و آن 

هم در حال آماده سازی است. 

 یکی از نقاط قوت و ارزشــمند کتاب های س
شــما کاربردی بودن آن هاست. چرا روی این 

نکته تمرکز و توجه دارید؟ 
 به دو دلیل،نخست اینکه من هیئت علمی نیستم 
و کارمند هیچ جایی هم نیســتم، پس هیچ نیازی 
ندارم که کتاب های قطور و قلمبه سلمبه بنویسم تا 
امتیازی بگیرم. دیگر اینکه اساســاً چنین وجهه ای 
برای خودم قائل نیســتم که فلانی باید کتاب های 
تخصصی منتشر کند. کتاب های تخصصی باارزش 

و بی ارزش به راحتی منتشر می شوند. 
به نظرم می رســد من به عنوان کسی که دوستدار 
شعر هستم و در روزگار جوانی خودم با این مشکل 
مواجه بودم و کسی نبوده تا این ها را برای من توضیح 
بدهد و احوال کسانی که این طوری هستند را درک 
می کنم؛ بنابراین نوشتن این نوع کتاب های کاربردی 
را وظیفه خود می دانم. من معتقدم کتاب برای مؤلف 
نوشته نمی شود بلکه برای مخاطب نوشته می شود، 

پس جایی برای اظهارفضل نمی بینم. 

 پس کتاب برای مؤلف نوشته نمی شود! س
 بعضی از مؤلفان متأســفانه کتابشان را بیخود 
قطور می کنند تا قراردادهای ســنگین ببندند. 
کتاب برای زبان فارســی و برای مردم نوشته 
می شود. ما هم نمی خواهیم کتاب را دست کم 
بگیریم، اما کتاب باید کاربردی باشد، گرهی از 
کار کســی باز کند و به درد یک معلم ادبیات 
بخورد و این کتاب مناســب چنین شــرایطی 
اســت. من چون در جایگاهــی قرار گرفتم که 
نیازی ندارم خودم را به عنوان شخصیت علمی 
و دانشــگاهی و اســتاد فلان معرفی کنم، به 
عنوان یک شاعر تجربه های خودم را به دیگران 
منتقل می کنم، مثل کســی که راننده تاکسی 
اســت و می خواهــد رانندگی را بــه فرزندش 
هم آموزش بدهد. من هــم می خواهم فوت و 
فن شــعر خواندن را یاد بدهــم و به نظرم کار 
بدی هم نیســت و کس دیگــری چنین کاری 
را انجام نمی دهد. کتاب هــای قدیمی ما مثل 
کتاب خوب و مهم تاریخ جهانگشای جوینی را 
ببینید که مربوط به مقطع مهمی اســت، ولی 
آن قدر سخت نوشته شده که آدم ها نمی فهمند. 
به همین دلیل من فکر می کنم باید کتاب های 
ســاده و روان هم باشــند که به کار شــاعر و 

ادبیات بیایند. 

برش

به را وزنی کتاب این در من 
که میدهم آموزش مخاطب
برایشمناسبولازماست.این
خودم که است روشی روش،
برایفهموزناستفادهمیکردم،
خودم شخصی تجربههای یعنی
هستند.بعدهااینروشرادر
بعضیدورههایشاعرانهامتحان
میدهد. جواب دیدم و کردم
یعنیکسیکههیچچیزیازوزن
را تمرینات این وقتی نمیداند
میخواندَوتمرینمیکند،وزنرا

تقریباًیادمیگیرد

سروده های شاعران در سوگ قربانیان حادثه تروریستی دانشگاه کابل گردآوری می شود

کابلدلشکستهای،معبدغصههاستی
عباس خوش عمل کاشانی 

وای که نصفه جان شدم، جان پدر کجاستی؟
اشک شدم، روان شدم، جان پدر کجاستی؟

تا برسم به بـــوی تــو، بــاز به جست وجـــوی تــو
هر طــرفــی دوان شدم، جان پدر کجاستی؟

از تـــو نمی رسد مـــرا، هیــچ پیــــام دلگشــا
زرد شدم خـــزان شدم، جان پدر کجاستی؟

پیرم ودلشکسته ام، منتظرت نشسته ام
با قد چون کمان شدم، جان پدر کجاستی؟
مــرگ به ناله عـــزا، هر طرفی دهــد ندا
رفتی و بی جوان شدم، جان پدرکجاستی؟

  

زینب بیات
رفت دلم هزار جا، جان پدر کجاستی

مثل منی مثل خودم سرکش ماجراستی
بال و پری گشوده ای وسیع مثل آسمان

در پی نور، آفتاب، بلند مدعاستی 
دیر رسیده ام درست مثل زمان کودکی
زود پریده ای نفس، عشق ستاره هاستی

برقص ماه شرقی  ام، پیچه به روی خودفکن
آینه ها به صف شدند چرا در اختفاستی
فکر مرا نکرده ای که بعد تو چه می شوم

دختر شوخ و سرکشتم  چقدر پرجفاستی
گوشه و کنج دفترت، پر شده از انارها
نقش و نگار کرده  ای چقدر بی وفاستی

قول و قرار پنجره، رفتن و پرگشودن است
قول و قرار کرده   ای پیش خود خداستی
مانده به جای تو منم، بال و پرشکسته  ای
کابل دل شکسته   ای، معبد غصه هاستی

صد و چهل کرت تماس  جواب نامد از تو آه
 مردم و زنده گشته ام، جان پدر کجاستی  

  

موسی عصمتی
بوی غروب می رسد، بوی شرر! کجاستی ؟

خانه بدون تو شب است، نور بصر کجاستی؟
زنگ زدم به این و آن، زنگ زدم هزار بار 

آه چرا نیامدی، آه مگر کجاستی؟
چای دوباره تلخ شد، مثل غروب ِ بلخ شد 
لهجه شیرین دری، شهد و شکر کجاستی؟

دیگ ِ دلِ شکسته ام ، یکسره شور می زند 
باز نشسته ام تو را، چشم به در کجاستی؟

دخترک عزیز من، کابلِ عاشق پدر 
با من در به در بگو، جان پدر ... کجاستی؟

  

سیداحمد میرزاده
گریه بر گُل های پرپر کن؛ گریه بر سرو و صنوبر کن

عید را بر ما عزا کردند؛ گریه بر مرگِ برادر کن
بر تمام شهر ای همزاد! آتش از » جانِ پدر« افتاد

مادرانت را که خواهد گفت:»صبر کن با دردِ خود سر کن«
با کژیِ بخت سر کردی؛شکر گفتی و گذر کردی 
امشب اما زیر این گنبد، شِکوه از چرخِ بداختر کن
تا بگویم دوستت دارم شب نشستم نامه بنویسم  

خیس شد! گفتم:خیالی نیست؛ نامه را از اشکِ خود تر کن
گشته پرپر یک گُلستان گُل؛ بوی غم پیچیده در کابل

با تو همدردیم همسایه؛ با تو همدردیم باور کن
  

علیرضا قزوه
جرم تو چیست نازنین؟ صدق و صفا و راستی
ای که تو از خدای خود غیر خدا نخواستی
ای به فدای خنده زخمی و دلشکسته ات

شکر خدا که همچنان سرخوشی و به پاستی
 کابل زخم خورده ام! وقت برای گریه نیست

گریه با تبسمی، گم شده در خداستی
کابل جان خسته ام! شانه ما پناه تو

چشم و زبان پارسی! نور دو چشم ماستی 

کابل جان چه می کشی؟ از دست حرامیان
کابل بی  پناه من! قبله عشق و راستی!

دختر شعر فارسی! کابل من ! چه می کنی؟
حرف بزن! عزیز من! »جان پدر! کجاستی؟!«

  

کامله کیهان
لیلا! کلاس مرگ دارد درد...دانشگاه

دست و سرت را جمع کن برگرد دانشگاه
کابل همیشه صحنه  ای بازیگری بوده
لیلا برایت »هیچ« بازی کرد دانشگاه
تصویر کابل تو، بهار خفته در پاییز
تو سرخ باشی آه، رنگ زرد دانشگاه

لیلا، سهیلا... در کلاس مرگ می پیچند
 مادر! بیا اما کمی خونسرد دانشگاه

لیلا ببین خورشید حتی روسری ات بود
اما ترا با خاک یکسان کرد دانشگاه

طالب مسلمان بچه ای افغان با غیرت
شب را برای بچه ها آورد دانشگاه

افغان ستان جغرافیای گور گمنام است
آغاز و پایان نامه  ای یک فرد دانشگاه...

حور و بهشت و سکس مرد انتحاری را...
بر گور ما پاشیده آب سرد دانشگاه

  

ابوطالب مظفری
هرچند وضع جمله جهان زار و درهم است

کابل سیاه بخت ترین شهر عالم است
ماهی، اگر که هست به عالم، محرّمی 
اینجا تمام سال،هوایش محرم است

شهری در آن نه چشم امیدی به سوی خلق
نه سیر دود ناله سوی عرش اعظم است

هر پیچ کوچه،چاه و شغاد است در کمین
تنها نه نقل کشته  اسطوره،رستم است

هرچند کس نشان و بیان از علی ندید  
اما درخت  ها همگی ابن ملجم است

هرجا که درد بود، دوا داشت در پی اش
این زخم کابل است که بی نوش و مرهم است 

ای شهر پر حکایت تاریخ، ای عزیز
افسوس واژه در بدل سوک تو کم است

 

هوای تازه

گفت وگو با دکتر اسماعیل امینی به انگیزه انتشار »وزن شعر بیاموزیم« 

کتابی برای دوستداران شعر موزون 

در حوالی شعر

محمدکاظم کاظمی، شاعر و پژوهشگر 
annotation@qudsonline.ir

آخرینساختهمجیدمجیدیبهعنواننمایندهکشورمان
برایاسکارامسالمعرفیشد

»خورشید« از ایران
نماینده  معرفــی  هیئت  مهر: 
مراســم  به  ایــران  ســینمای 
کارگردانی  به  اسکار،»خورشید« 
بــه عنوان  را  مجید مجیــدی 
نماینده ســینمای ایــران برای 
معرفی به آکادمی اسکار 2021 

انتخاب کرد.
رائد فریدزاده، دبیر و ســخنگوی هیئت معرفی فیلم ایرانی به اســکار 
گفــت: کار این هیئــت با توجه به تغییر قوانین اســکار بهترین فیلم 
خارجی زبان و تغییر مهلت زمانی شــرکت در این دوره به دلیل شیوع 
ویروس کووید 1۹ با بررســی ۹0 فیلم اکران شــده ایرانی آغاز شد و 
ســپس اعضای هیئت انتخاب به یک فهرســت متشــکل از 12 فیلم 
رســیدند. به گفته فریدزاده، در ادامه هیئت معرفی نماینده سینمای 
ایران به مراســم اســکار با بازخوانــی مقررات، به بازبینی و بررســی 
تخصصــی فیلم ها پرداختند و پــس از رأی گیری و تجمیع نظرات، از 
میان ســه فیلم »خورشــید« ســاخته مجید مجیدی، »درخت گردو« 
ساخته محمدحســین مهدویان و »یلدا« ساخته مسعود بخشی، فیلم 
»خورشــید« بــه کارگردانی مجیــد مجیدی به عنــوان گزینه نهایی 
انتخاب شــد و با امضای اعضای این هیئت به عنوان نماینده سینمای 

ایران به مراسم اسکار سال 2021 معرفی خواهد شد.
فیلم هــای »جهــان با من برقص« )ســروش صحــت(، »خانه پدری« 
)کیانوش عیاری(، »شــنای پروانه« )محمد کارت(، »روزهای نارنجی« 
)آرش لاهوتی(، »تومان« )مرتضی فرشــباف(، »مســخره باز« )همایون 
غنی زاده(، »مــردن در آب مطهر« )نوید محمودی(، »یلدا« )مســعود 
بخشــی(، »کشــتارگاه«)عباس امینی(، »حمال طلا« )تورج اصلانی(، 
»درخت گــردو« )محمدحســین مهدویــان( و »خورشــید« )مجید 
مجیدی( فهرســت اولیه هیئت انتخاب برای معرفی نماینده سینمای 

ایران به اسکار را تشکیل داده بودند.
هیئت معرفی فیلم ایرانی به فرهنگســتان علوم و هنرهای سینمایی 
اســکار 2021 از هنرمنــدان پیشــنهادی خانه ســینما، محمدعلی 
نجفی )کارگردان(، سیدجمال ســاداتیان )تهیه کننده(، آتیلا پسیانی 
)بازیگر(، کمال تبریزی )کارگردان(، ســیدمحمد داودی )فیلمبردار(، 
نرگــس آبیار)کارگردان(، فرهاد توحیــدی )فیلم نامه نویس( و آنتونیا 
شــرکاء)منتقد( تشکیل شــد و رائد فریدزاده )دبیر شورای بین الملل 
و معاون بین الملل بنیاد ســینمایی فارابی( به عنوان عضو حقوقی این 

جمع را همراهی می کرد.

ادب وهنر: حوادث تروریســتی اخیر در دانشگاه کابل و 
مؤسســه کوثردانش، عواطف جمع وســیعی از شاعران را 
جریحه دار ساخت و سبب سرایش شعرهای بسیاری شد. 
اکنون عبارت »جان پدر کجاستی« نمادی شده است برای 
بیان اندوه دو ملت ایران و افغانستان نسبت به تهاجم هایی 

که بر دانش و آگاهی در این کشور می شود.
خانه ادبیات افغانستان، مؤسسه فرهنگی درّ دری و کانون 
ادبی کلمه برآن اند که مجموعه ای از ســروده های شاعران 

فارسی زبان برای این وقایع را گرد آورند. 
علاقه مندان می توانند سروده هایشــان را تا جمعه 23آبان 
13۹۹ به شــماره تماس 0۹388021۹34  و یا به آدرس 

تلگرام ZahraHosainZade@ ارسال کنند.  
در ادامــه چند شــعر هموطنــان ایرانــی و همزبانان 
افغانســتانی که برای همدردی با همزبانان ما در سوگ 
قربانیان وقایع تروریســتی دانشــگاه کابل و کوثر دانش 

سروده اند می خوانیم. 
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